
  9/2010                                                                                                          http://bankovnictvi.ihned.cz                                                                                                              strana 1 

MĚSÍČNÍK VYDAVATELSTVÍ ECONOMIA  

KOMENTÁŘ 

EKONOMIKA 
Náklady na dluh, třetí nejvyšší položka rozpočtu  

Náklady na obsluhu státního dluhu jsou podle ministra financí Eduarda Janoty již po platech a důcho-
dech třetí nejvyšší položkou výdajů státního rozpočtu. ČR splácí jen úroky z dluhu, které nyní činí zhru-
ba 70 mld. Kč ročně. Zároveň upozornil, že od roku 1993 tak ČR ze svého dluhu nesplatilo ani korunu. 
Problémy s veřejnými financemi přitom podle ministra nezpůsobila samotná krize.    

Mínění lidí o hospodářské situaci ČR se zhoršuje 
Mínění lidí o hospodářské situaci ČR se výrazně zhoršuje. Dvě třetiny občanů hodnotí ekonomickou 

úroveň země negativně, a jejich podíl roste, vyplývá ze zprávy CVVM. Situaci ČR hodnotí negativně 
("spíše špatně" nebo "velmi špatně") 64 %  lidí, pozitivně ("velmi dobře" či "spíše dobře") 34 % . Podle 
názoru dotázaných se hospodářské postavení ČR zhoršuje i ve srovnání s jinými evropskými zeměmi. 

Podíl závazků po splatnosti v registrech stoupl 
Podíl dlouhodobě nesplácených závazků na objemu úvěrů v bankovním a nebankovním úvěrovém 

registru loni vzrostl. U bankovních úvěrů z předloňských 0,57 % na 0,69 %, u nebankovních z 2,08 % na 
2,86 % v prosinci 2009, informoval Petr Kučera, ředitel společnosti CCB - Czech Credit Bureau. Objem 
nově poskytnutých úvěrů evidovaných v bankovním registru klesl loni téměř o 20 % na 226 mld. Kč. V 
nebankovním úvěrovém registru klesl objem nových úvěrů o 1 % na 33,7 mld. Kč. 

Český bankovní sektor by nebyl ohrožen ani 
v případě velmi nepříznivého ekonomického 
vývoje v následujících dvou letech. Vyplývá to 
z posledních zátěžových testů ČNB, o kterých  
informoval hlavní expert ČNB pro oblast fi-
nanční stability Jan Frait. Ve všech testech by 
celkově bankovní sektor udržel kapitá-
lovou přiměřenost nad 8 %, což je mini-
mum požadované centrální bankou. 

"Banky zatím prošly krizí velmi dobře 
a pro období následujících dvou let jsou 
v dobré pozici," uvedl Frait. Rizika pro 
finanční stabilitu ČR přitom zůstávají 
podle ČNB i pro následující dva roky 
vysoká. Hlavní hrozbou je obnovení 
recese v Evropě a nárůst ztrát bank ze špatných 
úvěrů. Dalším výrazným rizikem je možná 
ztráta důvěry trhů ve schopnost vlád financovat 
rostoucí dluhy. 

I když podle Fraita může celkově bankovní 
sektor obtíže překonat bez úhony, několika 
bankám by hrozil pokles kapitálové přiměře-
nosti pod 8 %. Akcionáři těchto bank by tak 
museli posílit jejich kapitál. Konkrétní počet 
ČNB neuvedla, jsou to prý "jednotky bank". 

I při nejhorším scénáři by však museli akcio-
náři dodat nižší objem peněz, než počítala cent-
rální banka v testech loni v červnu. V nejhorším 

scénáři "Ztráta důvěry" by musely banky dopl-
nit kapitál ve výši 13 mld. Kč. Ve scénáři 
"Double Dip" by regulátor požadoval souhrnně 
navýšení kapitálů o 1 mld. Kč.  

Ke konci listopadu 2009 činila kapitálová 
přiměřenost bankovního sektoru 13,41 % a 

žádná z bank ji neměla pod 10 %. 
Testy podle Fraita počítaly kromě zá-
kladního scénáře s velmi pesimistickým 
vývojem. Základní scénář odpovídá 
platné prognóze ekonomického vývoje 
centrální banky, tj. s růstem ekonomiky 
letos o 1,4 %. Scénář "Double Dip" 
počítá s poklesem ekonomiky o 2,3 %, 
posílením kurzu koruny a nízkou inflací 

i nízkými úrokovými sazbami. Nejhorší scénář 
"Ztráta důvěry" kombinuje slabý ekonomický 
růst s nepříznivým vývojem na finančních tr-
zích a ztrátou důvěry investorů ve schopnosti 
vlád financovat svůj dluh.  

"Ta čísla by neměla být vnímána jako prognó-
za. Neptáme se, jak to nejspíše dopadne, ale 
ptáme se, jak to dopadne, když to půjde všechno 
špatně. Je třeba vnímat čísla jako horní hranici 
odhadů pro daný scénář," upozornil Frait. I 
výsledky pro základní scénář ukazují na nejhor-
ší možný vývoj a je vysoce pravděpodobné, že 
ten vývoj bude v každém ze scénářů lepší. (čtk) 

Tuzemské banky podle stress testů  
odolají i velmi špatnému vývoji 
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Nová členka výboru pro 
audit ČSOB Pojišťovny 

Do nově ustanoveného výboru pro 
audit ČSOB Pojišťovny byla jako 
nezávislý člen jmenována Doc. 
Ing. Renáta Myšková, Ph. D., dě-
kanka Fakulty ekonomicko-
správní z pardubické univerzity. 

Šéfem licenčního odboru 
ČNB bude dočasně Nečas  
Ředitelem odboru licenčního sekce licenčních a 
sankčních řízení ústředí ČNB se od března stane 
Adam Nečas (31). Dočasně nahradí Hanu Fous-
kovou. Nečas pracuje v ČNB od dubna 2006. Od 
loňského května působí jako vrchní expert dohle-
du nad finančním trhem v odboru licenčním sek-
ce licenčních a sankčních řízení ústředí ČNB, 
kde je zároveň od roku 2008 pověřen vedením 
referátu investičních služeb. Je absolventem 
Právnické fakulty Masarykovy univerzity v Brně.  

LIDÉ 

V únorovém vydání časopisu  
Bankovnictví si přečtete … 

 

• Rozhovor  s Jiřím Mědílkem    
ze společnosti Ness Czech  
• Bankéři se obávají politiků 
• Předplacené karty přicházejí 
• Klíčová investiční témata roku 
2010 budou pestrobarevnější  
• Internet a pojišťovny:          
nutnost, anebo spása?  
• Nové IT produkty v bankách  
 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  

Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 

 

TECHNOLOGIE 
Online hrozby rostou 
RSA, bezpečnostní divize společnosti EMC, 
oznámila výsledky své studie 2010 Global Onli-
ne Consumer Security Survey, v níž přes 4500 
spotřebitelů odpovídalo na dotazy ohledně pově-
domí o online hrozbách, obav o bezpečnost osob-
ních údajů a jejich ochoty je sdílet a požadavků 
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Dluhy domácností vzrostly na 985,66 mld. Kč  
Dluhy českých domácností u bank a finančních institucí se během ledna proti prosinci 2009 opět zvý-

šily. Vzrostly o 2,348 mld. Kč na 985,66 mld. Kč. Za poslední rok domácnosti zvýšily své zadlužení o 
101,491 mld. Kč. Vyplývá to z údajů ČNB. Zadluženost podniků v lednu meziročně klesla o více než 96 
mld. Kč na 918,038 mld. Kč. Proti loňskému prosinci se úvěry tuzemských firem snížily o 3,7 mld. K č.  

Z vládních rezerv 500 mil. Kč pro ČNB  
Vláda schválila uvolnění 500 mil.  Kč. z vládních rozpočtových rezerv na náklady ČNB v souvislosti s 

poskytnutím půjčky Mezinárodnímu měnovému fondu. Loni v dubnu vláda souhlasila s půjčkou MMF 
ve výši maximálně 1,03 mld. EUR s tím, že půjčka bude poskytnuta z devizových rezerv ČNB. 

Důvěra v ekonomiku v únoru vzrostla o 2,4 bodu 
Důvěra v tuzemskou ekonomiku se v únoru meziměsíčně opět zvýšila. Souhrnný ukazatel důvěry ve 

srovnání s lednem vzrostl o 2,4 bodu. Mezi podnikateli důvěra meziměsíčně vzrostla v průmyslu a v 
obchodě. Zvýšila se i důvěra spotřebitelů, meziměsíčně o 1,7 bodu, uvedl Český statistický úřad. 

Počet padělaných bankovek a mincí stoupl na 6853 
V ČR bylo loni zadrženo 6853 kusů padělaných a pozměněných bankovek a mincí všech měn, což 

představovalo meziroční nárůst téměř o polovinu. Přes polovinu tvořily české bankovky a mince, nejčas-
těji padělaná byla opět tisícikoruna. V roce 2008 bylo zadrženo 4584 a rok předtím 3524 kusů padělků. 
Českých bankovek a mincí bylo loni zadrženo 3684, meziročně o 645 kusů více. Celková hodnota zadr-
žených padělků české měny loni činila přibližně 5 mil. Kč, předloni to bylo zhruba 2,3 mil. Kč.  

MF ČR určilo manažery zahraniční emise dluhopisů  
Ministerstvo financí určilo jako vedoucí manažery případné zahraniční emise státních dluhopisů 

Barclays Capital, Deutsche Bank a Českou spořitelnu. "Máme určitý strategický plán. Víme, že budeme 
muset letos emitovat řádově 290 mld. Kč a určitě využijeme kombinaci emise domácích i zahraničních, 
myšleno eurových dluhopisů. Je reálné, že v prvním pololetí letošního roku bychom mohli uvažovat o 
emisi, ale znova zdůrazňuji, že budeme porovnávat možnosti, kapacitu a výnosy na domácím a eurobon-
dovém trhu. Slepě nebudeme volit tu či onu variantu," řekl nedávno ministr financí Eduard Janota. 

Návrh EK nemusí znamenat vyšší příspěvky do FPV 
Evropská komise (EK) usiluje o navýšení objemu prostředků spravovaných v rámci 
národních systémů pojištění vkladů. Podle návrhu Evropské komise by měla částka v 
garančním fondu v horizontu deseti let odpovídat 2 % z celkového objemu pojiště-
ných vkladů. EK proto chce požádat banky o navýšení pravidelného příspěvku odvá-
děného do národních garančních fondů. Potvrzuje to Renáta Kadlecová, výkonná 
ředitelka Fondu pojištění vkladů: „EK chce, aby systémy pojištění vkladů do 10 let 
disponovaly rezervou ve výši 2 % objemu pojištění vkladů. Tyto návrhy prezentovala  
na jednání pracovní skupiny systémů pojištění vkladů v Bruselu 9. února 2010.“ 
Podle FPV by se toto nařízení nemělo českých bank nijak výrazně dotknout. „V 

návrhu novely zákona o bankách je navrženo vytvoření finanční rezervy ve výši 1,5 % z objemu pojiště-
ných vkladů. Současně je navrhováno navýšení příspěvků bank, stavebních spořitelen a družstevních 
záložen na 1,6násobek současné výše. Pokud EK navýší limit finanční rezervy na 2 %, budou zřejmě 
pojištěné instituce přispívat do Fondu delší dobu, než se původně předpokládalo. Nutně to však nemusí 
znamenat, že se příspěvky do FPV budu dále zvyšovat,“ říká Josef Tauber, předseda správní rady FPV: 
„Záležet bude mimo jiné na tom, kdy a kolik prostředků získá Fond z dosud probíhajících konkurzů.“  

Ještě měsíc mají firmy možnost využít 
zrychlených odpisů, pak to bude problematické 

Loni v červnu vešla v platnost novela zákona o dani z příjmu, v rámci níž mohou firmy do 30. 6. 2010 
uplatnit na nově pořízený majetek zrychlené odpisy a tím zkrátit jejich odpisovou dobu o více než polo-
vinu. Například osobní vůz může společnost dostat do nákladů už za dva roky namísto standardních pěti 
let. I když je platnost zákona stanoven až na konec června, firmy mají v současné době nejvyšší čas na 
rozhodnutí a pořízení investice. Je totiž zcela běžné, že zákazník čeká na vůz i čtyři měsíce,  natož chce-
li pořídit více vozů. Přitom 30. červen je směrodatný pro účetní evidenci už dodaného vozidla. Firmy 
mohou navíc využít i velmi výhodného financování, pořízení nového vozu je tudíž finančně nezatíží. 
„Na trhu se dnes už běžně setkáme se situací, kdy je pořízení vozu na leasing cenově výhodnější, než 
koupě za hotové,“ uvedl Jiří Matula, místopředseda představenstva ČLFA. Leasing tak představuje při 
současné ztížené dostupnosti úvěrů pro řadu firem klíčový zdroj financování. 
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na lepší ochranu identit. K nejvýznamnějším zá-
věrům studie patří zdvojnásobení povědomí spo-
třebitelů o phishingových útocích mezi lety 2007 
a 2009 a současně šestinásobné zvýšení počtu 
spotřebitelů, kteří se stali obětí takového útoku. 
Ačkoli se počet členů sociálních sítí denně zvy-
šuje o tisíce, dva ze tří (65 %) uživatelů těchto 
online komunit připouštějí, že jsou méně ochotní 
aktivně komunikovat a sdílet informace z důvodu 
obav o jejich bezpečnost. Hotovým rejdištěm on-
line podvodníků se staly weby sociálních sítí, ne-
boť mají celosvětový dosah a stamiliony aktiv-
ních uživatelů ze všech oborů lidské činnosti.  
Trh práce v oblasti  
IT prochází recesí 
Platy v IT zamrzly a porostou minimálně. Trh 
práce v oblasti IT prochází hlubokou recesí. Pra-
vidlo, že IT odborníci se o práci bát nemusí, loni 
přestalo platit. Doby přeplácených IT specialistů 
skončily. Zájem je hlavně o konzultanty se zna-
lostí technologií i byznysu, jednostranně zaměře-
ní odborníci budou práci nacházet s obtížemi.   
Cleverlance se podílela 
na vývoji i-bankingu KB 
Společnost Cleverlance se významnou měrou po-
dílela na vývoji nové verze internetového ban-
kovnictví Komerční banky, která byla nasazena v 
listopadu 2009. Nová verze obsahuje úpravy, kte-
ré klientům přinášejí zejména změny související 
s nařízením EU – Payment Services Directive, 
nové možnosti v investování do podílových fon-
dů, zlepšení bezpečnosti a další vylepšení.  
ARBES využívá vyspělé 
BI nástroje Oracle 
ARBES Technologies a Oracle uzavřely dohodu 
o využívání BI platformy v informačních systé-
mech ARBES, k nimž v prvé řadě patří řešení ty-
pu ERP a dále systémy pro správu investičních 
fondů a kapitálových trhů či obchodování s cen-
nými papíry. ARBES Technologies díky tomu 
získá přístup k vyspělým analytickým nástrojům, 
podpoře a know-how společnosti Oracle. 
Obrat společnosti SAS 
dosáhl 2,31 mld. USD 
Společnost SAS, firma s vedoucím postavením 
na trhu analytických nástrojů, dosáhla loni glo-
bálního obratu ve výši 2,31 mld. USD, což před-
stavuje o 2,2 % lepší výsledek než v roce 2008. 
Společnost získala 1389 nových zákazníků a na-
vzdory nepříznivým ekonomickým podmínkám 
si udržuje nepřerušený růst a ziskovost již 34 let 
od založení společnosti.  Na českém trhu zazna-
menala společnost nejlepší výsledek od svého za-
ložení. Jako pobočka se SAS ČR zařadil k nejú-
spěšnějším v Evropě. Nárůst prodejů v oblasti 
softwarových licencí byl 17 %.  
Equens SE zefektivňuje 
analýzy s IDS Scheer  
Pro společnost Equens SE, jednoho z největších 
evropských zpracovatelů platebních transakcí, je 
procesně orientovaný monitoring klíčovým ná-
strojem. Společnost využívá analytické a monito-
rovací technologie od IDS Scheer; ty jsou pro ni 
zárukou shody s SLA a toho, že bude vyhoví ná-
ročným požadavkům svých zákazníků ohledně 
spolehlivého informování o průběhu a plnění 
smluv ve vnitrostátním i mezinárodním plateb-
ním styku. Podstatné je také řízení interních re-
portingových procesů – a to je důvod, proč se 
Equens rozhodl využívat nejnovější verzi softwa-
rového process inteligence nástroje ARIS Process 
Performance Manager od  IDS Scheer. 
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SBK: Více platebních karet, kreditních ale ubylo 
Počet vydaných platebních karet loni vzrostl o 1,37 % na 9,1 milionu 
kusů. Přes čtyři pětiny z toho představují debetní karty. Naopak se sní-
žil počet kreditních karet. Vyplývá to ze statistiky Sdružení pro ban-
kovní karty. "Po letech růstu počtu nově vydávaných karet trh mírně 
zpomaluje a spíše se očekává další intenzivnější používání již vyda-
ných karet," řekl předseda SBK František Jungr. Počet kreditních karet 
se loni snížil o 1,71 % na 1,68 milionu. Klienti bank vlastnili ke konci 
roku 2009 téměř 7,4 milionu debetních karet, meziročně o 2,1 % více. 

Platby kartami u obchodníků loni převýšily výběry z bankomatů. Češi využili karty k placení za zboží a 
služby ve 194,2 milionech případů, počet výběrů hotovosti z ATM byl o 38 milionů případů nižší. 

Nejabsurdnější je poplatek za vklad na přepážce 
Vítězem 5. ročníku ankety o nejabsurdnější bankovní poplatek je platba za vklad na přepážce na vlast-

ní účet. Informoval o tom Patrik Nacher ze serveru www.bankovnipoplatky.com, který soutěž organizu-
je. Tentokrát hlasovalo téměř 65 000 bankovních klientů, nejvíc v dosavadní historii soutěže. Vítězství 
platby za vklad na přepážce na vlastní účet bylo jednoznačné. Pro tuto platbu se ve finálovém kole vy-
slovilo kolem 44 % hlasujících, druhý skončil se zhruba 20 % poplatek za připsání úroku, jako třetí 
nejabsurdnější byl vyhodnocen poplatek za výpis z účtu zaslaný elektronickou cestou, pro něj hlasovalo 
12,14 %. Jen těsně za ním (s 12,02 %) skončil poplatek za zjištění zůstatku přes bankomat a na pátém 
místě je poplatek za předčasně splacený úvěr, pro který hlasovalo 11,35 % účastníků ankety.  

České spořitelně klesl loni zisk na 12 mld. Kč 
České spořitelně loni klesl konsolidovaný čistý zisk (podle IFRS) o 24 % na 12 mld. Kč. Pokles zisku 

ovlivnilo ukončení pojišťovací činnosti a prodej Pojišťovny ČS v hodnotě 4,46 mld. v roce 2008. Po 
očištění čistý zisk bance vzrostl o 5,9 %. Provozní zisk spo řitelna loni zvýšila o 14,9 % na 26,6 mld. Kč.  

Finanční arbitr loni obdržel 757 stížností   
Čeští občané se stále více obracejí na finančního arbitra, aby jim pomohl řešit jejich spory s bankami a 

dalšími finančními institucemi. Za poslední tři roky se počet podnětů arbitrovi zvýšil na více než dvojná-
sobek, v roce 2007 jich obdržel 340, loni už to bylo 757 p řípadů.   

UniCredit Bank: Dotace za 13,7 mld. Kč  
UniCredit Bank společně s Českou pojišťovnou vyplatily loni dotace z fondů EU a státního rozpočtu  

13,7 mld. Kč. Od roku 2007 bylo prostřednictvím UniCredit Bank vyplaceno celkem 63 mld. Kč.  

Na podporu stavebního spoření jde 13,3 mld. Kč 
Ministerstvo financí letos vyplatí na podpoře stavebního spoření necelých 13,3 mld. Kč, což je mezi-

ročně zhruba o miliardu méně. Počet nově uzavřených smluv loni stavebním spořitelnám klesl o 18,5 % 
na 575 292. Jak informovaly HN, výdaje státu na stavební spo ření neklesají tak rychle, jak si v minulosti 
představovali ministři financí. Příčinou je totiž stále vysoký počet starých smluv s maximální státní 
podporou 4500 Kč. Od roku 2004 je přitom maximální podpora 3000 Kč ročně. Celkový počet smluv o 
stavebním spoření ke konci roku 2009 klesl podle údajů MF ČR o 2,8 % na 4,93 milionu. Spořitelny 
podle MF evidovaly ke konci roku 2009 přes 988 000 úvěrů, což představuje meziroční nárůst přibližně 
o 2 %. Celkový objem těchto úvěrů vzrostl loni přibližně o 40 mld. Kč na celkových 267,5 mld. Kč. 

Modrá pyramida zvýšila čistý zisk o čtvrtinu  
Stavební spořitelna Modrá Pyramida loni zvýšila čistý zisk meziročně o 27,5 % na necelých 740 mil. 

Kč (neauditované výsledky podle českých účetních standardů). Celková bilanční suma ke konci roku 
vzrostla o necelých 8 % na 76,1 mld. Kč. Modrá pyramida tak byla nejziskovější dceřinou společností 
Komerční banky. Klientské úvěry se zvýšily meziročně o 16 % na 45,6 mld. Kč. Vklady klientů vzrostly 
o 2 % na 67,1 mld. Kč. Poměr poskytnutých úvěrů ke vkladům stoupl na 67,9 %. Modrá pyramida loni 
poskytla téměř 16 tisíc úvěrů za 10,4 mld. Kč, meziročně tak objem půjčených peněz klesl o 9,4 %.  

UniCredit má mandát pro platby SEPA  
Evropská komise pověřila UniCredit prováděním velké části plateb Evropské komise v rámci jednot-

ného evropského platebního styku – tzv. plateb SEPA. UniCredit se tak od nynějška stává jednou ze čtyř 
bank odpovědných za veškerý platební styk jménem Evropské komise.  

Ekonomika EU i eurozóny 
poroste o 0,7 % 
Hospodářství EU a eurozóny by letos mělo růst o 
0,7 %. Vyplývá to z předběžné prognózy, kterou 
zveřejnila Evropská komise. Loni HDP eurozóny 
pokleslo o 4 % a celé evropské sedmadvacítky o 
4,1 %, což byl vůbec největší propad v historii.  
EIB letos předpokládá 
půjčky 75 mld. EUR 
Evropská investiční banka (EIB) očekává, že le-
tos půjčí 75 mld. EUR, což je o 4 mld. EUR mé-
ně než loni. V Bruselu to odhadl její šéf Philippe 
Maystadt. Podle něj objem půjček ještě víc 
klesne v příštím roce. Loni množství peněz, které 
EIB půjčila, vzrostl o 37 % na 79 mld. EUR. 
Globální obchod  
loni klesl o 12 % 
Globální obchod loni klesl o zhruba 12 %, což 
byl nejhlubší propad od konce druhé světové vál-
ky. Uvedl to šéf WTO Pascal Lamy; dodal však, 
že obchod začíná oživovat.  
Mírnější konsolidace  
v SVE než v eurozóně 
Země SVE očekává podle analytiků Erste Bank 
méně bolestivá konsolidace veřejných financí 
než země eurozóny. Na druhou stranu však poža-
davky EU mohou odsunout přijetí eura v těchto 
zemích na roky 2015 až 2016. Vyplývá to ze stu-
die Erste Bank týkající se Polska, Maďarska, ČR, 
Slovenska, Rumunska a Chorvatska. 
Zvláštním poradcem  
šéfa MMF je Ču Min 
Výkonný ředitel MMF Dominique Strauss-Kahn 
jmenoval svým zvláštním poradcem současného 
náměstka guvernéra čínské centrální banky Ču 
Mina. Svoji práci by měl začít 3. května. Čína si 
stěžovala, že MMF a SB ovládají USA a evrop-
ské země, které organizace založily. Strauss-
Kahn uvedl, že Ču pomůže MMF lépe porozu-
mět Asii a rozvíjejícím se trhům. 
Commerzbank měla  
vysokou ztrátu 
Německá finanční skupina Commerzbank hospo-
dařila ve 4. čtvrtletí 2009 s čistou ztrátou 1,86 
mld. EUR. Vedle slabšího výsledku z obchodo-
vání banka doplatila i na to, že musela posílit re-
zervy na krytí ztrátových půjček. Do rezerv tak 
převedla 1,32 mld. EUR, zatímco o rok dříve to 
bylo jen 638 mil.  EUR. Management naznačil, 
že v letošním roce už počítá se ziskem. 
Allianz ve čtvrtletí 
vydělala 1 mld. EUR 
Německá společnost Allianz vykázala ve 4. čtvrt-
letí čistý zisk 1,1 mld. EUR po ztrátě přes 3 mld. 
EUR před rokem. Výsledky byly podpořeny ná-
růstem příjmů a lepšími podmínkami na kapitálo-
vých trzích. Celkové tržby společnosti meziročně 
stouply o 11 % na 26 mld. EUR. 
Ztráta RBS klesla  
Ztráta britské banky Royal Bank of Scotland 
(RBS) loni klesla na 3,6 mld. GBP z rekordních 
24,3 mld. GBP v předchozím roce. Firma uvedla, 
že z hlediska špatných úvěrů souvisejících s krizí 
se již možná dostala z nejhoršího. 
Raiffeisen klesl zisk  
Raiffeisen International klesl loni podle předběž-
ných výsledků konsolidovaný zisk o 770 mil. 
EUR na 212 mil. EUR.  

ZE ZAHRANIČÍ BANKY 
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Ztráta EBRD stoupla  
Ztráta EBRD loni stoupla na 746 mil. EUR z 602 
mil. EUR v předchozím roce kvůli rezervám na 
špatné úvěry.  
Nájmy kanceláří v Praze 
jsou nejdražší v SVE 
Nájmy za kanceláře v Praze jsou nejvyšší ve 
střední Evropě. Podle čísel společnosti Cushman 
& Wakefield stojí metr čtvereční kanceláří v 
hlavním městě ročně 404 EUR (10 452 Kč). Me-
ziročně je to o 8 % méně. Celosvětově jsou kan-
celáře nejdražší v Tokiu, Londýně a Hongkongu. 
Commerzbank je 140 let 
Před 140 lety, dne 26. února 1870, byla v Ham-
burku založena Commerzbank, nyní jedna z nej-
větších německých bankovních institucí. Vznikla 
z podnětu obchodníka Theodora Willeho, jenž se 
se svými obchodními zájmy orientoval zejména 
na Jižní Ameriku. Ústav, který později přesídlil 
do Frankfurtu nad Mohanem, nabíral na význa-
mu a postupně expandoval do částí světa. Dnes 
má Commerzbank více než 70 poboček, repre-
zentací, dceřiných a holdingových společností ve 
43 státech celého světa a patří mezi 50 nejvý-
znamnější finančních domů. Od roku 1992 půso-
bí i na českém trhu. Loni v květnu fúzovala s 
Dresdner Bank, čímž svoji pozici ještě posílila. 
PPF: spotřebitelské 
úvěry v Číně 
Skupina PPF získala jako první zahraniční inves-
tor licenci na vybudování společnosti poskytující 
spotřebitelské úvěry v regionu severočínského 
města Tchien-ťin. Na tamním trhu bude vystupo-
vat pod názvem Home Credit Consumer Finance 
(China). PPF do Číny vstoupila v roce 2004. 
MMF schválil půjčku 
3,64 mld. USD pro Irák 
Mezinárodní měnový fond schválil půjčku 3,64 
mld. USD pro Irák, jehož ekonomika se potýká s 
nízkými cenami ropy a nejistotou před blížícími 
se parlamentními volbami. Úvěr má podle MMF 
pokrýt část z téměř 5 mld. USD, které Iráku chy-
bí pro období do konce roku 2011. Zbývající pe-
níze by měly přijít od Světové banky a dalších 
menších dárců. 
Úrokové sazby v USA 
zůstanou i nadále nízké 
Úrokové sazby v USA zůstanou zřejmě ještě 
dlouhou dobu nízké, protože je třeba zajistit trva-
lost ekonomického oživení a zmírnit vysokou ne-
zaměstnanost, uvedl v projevu ve finančním vý-
boru Kongresu šéf Fed Ben Bernanke. Ekono-
mické oživení by nadále mělo být slabé, což po-
vede k pomalému poklesu míry nezaměstnanosti.  

Zájem o akcie je nízký, brokeři čekají oživení 
Zájem českých investorů o obchodování s cennými papíry je slabý i 
začátkem letošního roku. Ve srovnání s rokem 2009 by ale mělo letos 
na kapitálové trhy přijít oživení, vyplývá to z ankety mezi největšími 
tuzemskými obchodníky s cennými papíry. "Letošní zájem nevybočuje 
nijak výrazně ve srovnání s minulým rokem. Meziročně vidíme nárůst 
objemů, nových klientů tolik nepřibývá," uvedl obchodní ředitel Patria 
Direct Martin Kodýdek. Potvrzuje to také mluvčí brokerjetu České 

spořitelny Hana Trhoňová: "Vývoj na trhu je obdobný, jako v závěru loňského roku. Zájem klientů roste 
ve chvíli, kdy dojde na trhu k většímu pohybu, k výraznějšímu kolísání. V současné době takový trend 
nezaznamenáváme, proto ani zájem klientů není tak výrazný." Podle hlavního ekonoma společnosti At-
lantik Petra Sklenáře byl vstup do nového roku pro pražskou burzu v mnoha směrech pozitivní. Během 
února ale dorazila na pražský trh smíšená nálada a aktivita investorů se opět vytratila. "Poslední týdny je 
objem obchodů o 5 až 10 % nižší než průměr za posledních šest měsíců. Přitom poslední půlrok je z 
hlediska aktivity velmi slabý,"  řekl Sklenář. Brokerské společnosti se však shodují, že investoři budou 
mít letos vyšší zájem o obchodování s cennými papíry než loni. Výrazným impulsem by m ěl být vstup 
ČSOB na pražskou burzu. "V ČR se chystají nové IPO, zejména ČSOB, což by mělo dále akcelerovat 
zájem drobných i větších investorů o pražskou burzu,"  uvedla společnost Wood & Company s tím, že její 
klienti mají větší zájem o obchodování na regionálních burzách už nyní. Podle Sklená ře si ale pražská 
burza bude asi muset počkat, až se oživí aktivita na globálních trzích. Na otázku, zda se letos klienti 
dočkají snížení poplatků za obchodování, odpověděly všechny oslovené společnosti záporně. "Nemyslím 
si, že budeme lídrem ve snižování poplatků. Chceme své služby stále zkvalitňovat a rozšiřovat, což stojí 
nemalé úsilí i prostředky," uvedl Kodýdek. Ke snížení poplatků nepřistoupí ani brokerjet České spořitel-
ny. "Aktuálně nepřipravujeme konkrétní cenové zvýhodnění. Chystáme ale novou obchodní platformu, 
která přinese vyšší kvalitu a komfort p ředevším aktivnějším obchodníkům," zmínila Trhoňová. 

BH Securities loni mírně vzrostl zisk  
Společnost BH Securities, která se zabývá obchodováním s cennými papíry, vykázala za loňský rok 

čistý zisk ve výši 25,1 mil. Kč. Ve srovnání s rokem 2008, který byl pro firmu nejhorším za dobu její 
existence, to znamená mírný nárůst zhruba o 3 %. Celkový objem obchodů, které společnost v loňském 
roce realizovala, se snížil na 121,8 mld. Kč oproti 247,5 mld. Kč v roce 2008.  

GE Money Bank na Facebooku a Twitteru 
GE Money Bank se svými zákazníky od začátku února aktivně komunikuje prostřednictvím komunit-

ních webových stránek Facebook a Twitter. Hlavním záměrem banky je být tam, kde jsou její klienti, 
pravidelně je informovat o novinkách v GE Money Bank a efektivní cestou s nimi vést interaktivní dia-
log. Během necelých dvou týdnů od chvíle, kdy banka zpřístupnila svůj profil na Facebooku veřejnosti, 
získala již přes 7000 fanoušků. Na nových stránkách GE Money Bank na Facebooku mohou zákazníci 
očekávat aktuální informace o bance, jejích akčních nabídkách a všem, co se banky týká. Součástí ko-
munikace na Facebooku budou i odpovědi na dotazy fanoušků. Profil na Twitteru pak bude sloužit jako 
doprovodný kanál určený pro stručná sdělení o maximální délce 140 znaků.  

Ideální banku navrhl Slovák studující v ČR  
Celkovým vítězem třetího ročníku studentské soutěže Ideální banka 21. století 
se stal její jediný slovenský účastník Matúš Kuchálik, který studuje Technickou 
univerzitu v Liberci. Porota ocenila především ucelený projekt ideální banky, 
který student navrhl. Mezi jeho nápady patřilo například zavedení speciálních 
rodinných účtů, systému odměn pro věrné klienty, ekologicky šetrnou hypotéku 
nebo kompletní servis pro klienty banky. O výsledcích soutěže informovali 
zástupci pořádající Poštovní spořitelny a serveru www.bankovnipoplatky.com. 
Práce mnohých studentů podle pořadatelů soutěže letos ovlivnila současná 
ekonomické situace. Oproti minulým ročníkům se autoři často věnovali rozum-
nému zadlužování a doporučovali bankám zaměřit se více na prevenci. Studenti 
často upozorňovali také na ekologický aspekt v bankovních službách, větší 
ochranu platebních karet a využívání moderních komunikačních kanálů, jako je 
otisk prstů. Dále navrhovali rozšíření funkčností bankomatů, bonusy pro věrné 

klienty či intenzivnější vzájemnou spolupráci bank. Za nejlepší nápad ocenila porota Šárku Otavovou a 
Marcelu Novotnou, které ve své práci navrhly bankomat umožňující prodej vstupenek na různé akce. 
Novou kategorii Nejlepší video vyhrál Jakub Šťastný se svým videem o ideální bance, ve kterém vtip-
nou formou poukázal na různé obtíže současného bankovního klienta, například bariérové vstupy, fronty, 
krátká pracovní doba, složitý internetbanking či nesmyslné poplatky. Třetí ročník soutěže byl na téma 
"Nabídka vhodných služeb a produktů", zapojilo se 133 autorů, převážně z řad studentů vysokých škol. 

mBank a Den bez bankovních poplatků 
Na poslední únorový den, kdy Češi slaví Den bez poplatků, připravila mBank akci ve stanici metra I. 

P. Pavlova. Hostesky v barvách mBank  cestujícím rozdávaly jízdenky na městskou hromadnou dopravu. 
Jízda s lístkem zdarma má evokovat využívání bankovních služeb bez poplatk ů.   

HSBC hledá největší podnikatelský talent z ČR  
HSBC hledá největší podnikatelské talenty z ČR v rámci akce European Business Awards 2010, jejímž 

je partnerem, a přijímá přihlášky od uchazečů z celé EU. Vyhodnocení v osmi kategoriích provedou 
nejuznávanější evropské podnikatelské kapacity. Možnost přihlásit se do soutěže má každý, kdo kontak-
tuje registrační tým na telefonu +44 (0)20 7234 3535 nebo na e-mailu info@businessawardseurope.com.  
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Americké spořitelny  
se loni vrátily k zisku 
Spořitelny v USA se loni poprvé od roku 2006 
vrátily k zisku. Celkem vydělaly 29 mil. USD po 
ztrátě 15,9 mld. USD v roce 2008. Zpráva ame-
rického Úřadu pro dohled nad spořitelnami na-
značuje, že situace spořitelen se díky ekonomic-
kému oživení stabilizuje. 
Úspěch bank v roce 2009 
se opakovat nebude  
Sledovaná americká analytička Meredith Whit-
ney tvrdí, že neočekává, že by velké americké 
banky v roce 2010 zopakovaly loňské výnosy z 
operací na kapitálovém trhu. Ty přitom pro ban-
ky jako JPMorgan Chase byly hlavním motorem 
pro ziskovost v loňském roce. Důvodem jsou a 
budou horší podmínky na trhu pro banky, uvedla 
Whitney. „Americká vláda dělala loni vše možné 
pro to, aby zajistila, že domácí banky vydělají 
peníze a zůstanou solventní,“ vysvětlovala Whit-
ney a dodala, že tato pomocná ruka Obamovy 
administrativy už letos viditelně hýbat nebude. 
Meredith Whitney navíc soudí, že zvýšený apetit 
po výpůjčkách peněžních prostředků radikálně 
ustupuje, jelikož „společnosti již nemají takovou 
potřebu si půjčovat“. .  
Erste Group: zisk ve 
výši 903,4 mil. EUR 
Erste Group docílila loni navzdory vyšším rizi-
kovým nákladům solidní zisk ve výši 903,4 mil. 
EUR. S provozním ziskem 3771,4 mil. EUR 
(meziročně +25,8 %) pokračovala Erste Group v 
trendu prvních třech čtvrtletí a docílila v roce 
2009 nejvyššího provozního zisku ve své historii.  
Čína je stále  
největším věřitelem USA 
Čína je stále největším držitelem amerického 
státního dluhu. Vláda v polovině února uvedla, 
že Čínu na prvním místě vystřídalo Japonsko, re-
vidované údaje však ukázaly, že i nadále drží nej-
větší objem amerických státních obligací Čína. 
Ta po revizi vlastnila na konci roku vládní obli-
gace za 894,8 mld. USD. 
Inflace roste  
v EU i v eurozóně 
Spotřebitelské ceny v EU i v eurozóně nadále 
mírně rostou. Meziroční míra inflace v EU v led-
nu zrychlila na 1,7 % z prosincových 1,5 %. V 
eurozóně ceny rostly mírněji na 1,0 % z 0,9 %. 

Penzijní fondy loni zvedly zisk čtyřnásobně  
Penzijním fondům loni stoupl zisk o 1,9 mld. Kč. na 2,62 mld. Kč. Na penzi si na konci roku spořilo 

4,47 milionu lidí, o 4 % a více než o rok d říve. Výsledky oznámila APF ČR.  

Neplatiči povinného ručení odvedli 66,5 mil. Kč 
Neplatiči povinného ručení odvedli loni do garančního fondu České kanceláře pojistitelů 66,5 mil. Kč. 

Výzvou k zaplacení příspěvku bylo obesláno téměř 133 000 lidí. Příspěvky do fondu jsou od začátku 
roku 2009 povinni hradit vlastníci a provozovatelé vozidel, kte ří nemají sjednáno povinné ručení. 

Generali KOMPLET pokrývá riziko střetu se zvěří 
Generali zaznamenala loni přibližně 1200 dopravních nehod, jejichž příčinou byl 
střet se zvěří. Porovnání s celkovými čísly ukazuje, že každé dvě až tři nehody ze 
sta jsou způsobené právě v jeho důsledku. Toto riziko prozatím nepokrývalo žád-
né povinné ručení. Generali proto začne 1. března jako první pojišťovna v České 
republice nabízet zdarma krytí rizika střetu se zvěří v rámci nového povinného 
ručení Generali KOMPLET. 

Triglav odměňuje věrné klienty 
Triglav pojišťovna přichází na trh s mimořádnou odměnou pro své klienty. V rámci nové akce s ná-

zvem Triglav řidič jim nabídne úrazové pojištění za zvýhodněných podmínek. Pojišťovna se letos zaměří 
rovněž na informační kampaň, kterou bude upozorňovat na význam ochrany před následky vážných zra-
nění. Časově omezená akce bude zahájena 1. dubna 2010 a potrvá jeden rok.  

Nový trend: Odškodnění za úraz na sjezdovce  
Na českém trhu s cestovním pojištěním se v posledních dvou letech rozšířil nový trend. Ze zahraničí 

přichází stále více žádostí o odškodnění za střety na sjezdovkách, ve kterých byli účastni čeští lyžaři. Po-
žadované částky přitom rostou geometrickou řadou. Tento vývoj zaskočil všechny pojišťovny, uvedla 
Hana Axmanová z vedení Evropské cestovní pojišťovny. Pojištění by mělo být uzavřeno na dostatečně 
vysokou částku. Trend vymáhání milionových částek na odškodném údajně přišel z USA, případů prý 
bude stále přibývat a nebudou se týkat pouze lyžování.  

Rušit předčasně pojistné smlouvy se nevyplácí 
V současné době hospodářské recese řeší řada lidí, jak se vypořádat s finančními závazky včetně pra-

videlných plateb životního pojištění. Nešťastným krokem je předčasné rušení pojistné smlouvy, které je 
pro klienta většinou prodělečné. Odbytné, jež v takovém případě získá, je výrazně nižší než peníze, které 
do životního pojištění dosud vložil. Zároveň přichází o krytí životních rizik. Průzkum, který realizovala 
ČAP ve spolupráci s Ipsos Tambor, dospěl k alarmujícímu je zjištění, že čtvrtina oslovených již někdy v 
minulosti zrušila předčasně pojistnou smlouvu na životní pojištění. Hlavními důvody byly nejčastěji po-
třeba finanční hotovosti k jiným účelům (28,9 %), nedostatek finančních prostředků (27,2 %) a doporu-
čení poradce přepracovat pojistnou smlouvu na údajně vhodnější finanční produkt (22,9 %).  
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Home Credit je nyní členem v NRKI 
Do Nebankovního úvěrového registru (NRKI) vstoupila společnost Home Credit, která patří spolu s 

Cetelem a GE Money Multiservis mezi tři největší poskytovatele spotřebitelských úvěrů v ČR. Do regis-
tru, který vedle prohřešků ve splácení sleduje i pozitivní data typu celkového objemu úvěrů nebo výše 
jednotlivých splátek, tak mají nyní přístup společnosti s podílem na trhu spotřebitelských úvěrů 83,5 %. 
Důvodem rostoucího zájmu úvěrových společností o celkovou úvěrovou historii klientů je mimo jiné 
rostoucí tempo  nesplácení závazků. Celkově je nyní v BRKI a NRKI 49 členů z řad finančních institucí. 

Home Credit i ve Sportisimu  
Home Credit začal nabízet spotřebitelské úvěry v prodejnách se sportovními potřebami Sportisimo. 

Zákazníci si ve Sportisimu mohou koupit na splátky jak sportovní oble čení, tak vybavení na různé druhy 
sportů. Úvěry od Home Creditu garantují nulové poplatky za vyřízení a předčasné splacení, zákazník je 
může doplnit i pojištěním.  „Finanční služby, které mohou lidé ve Sportisimu využít, jsou jednoduché na 
vyřízení a nákup tak o moc neprodlouží. Zajímavou výhodou při koupi více různých druhů zboží je mož-
nost sloučení do jednoho nákupu, resp. na jednu úvěrovou smlouvu,“ říká Zbyněk Rychtář, ředitel ob-
chodní sítě společnosti Home Credit.  

ČSOB Leasing: Již 600 smluv na zkrácený leasing 
Společnost ČSOB Leasing uzavřela s podnikateli již 600 smluv na zkrácený leasing v celkové hodnot ě 

téměř 450 mil. Kč. Průměrná délka těchto leasingových smluv je 37 měsíců. Krátký leasing, který spo-
lečnost ČSOB Leasing nabízí pod názvem InvestLEASE, poskytuje podnikatelům daňovou úlevu díky 
rychlejšímu promítnutí financované investice do daňových nákladů. Podnikatelé však mohou uzavřít 
smlouvy na zkrácený leasing pouze do 30. 6. 2010, pak tato legislativní výhoda kon čí. 

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 

Pozvánka na turnaj dvojic v badmintonu 
Sdružení organizátorů bankovních 
sportovních akcí (SOBSA) zve všechny 
čtenáře BANKOVNICTVÍ i s rodinami do 
Prahy-Vinoře, kde se v neděli 21. března 
2010 uskuteční turnaj rekreačních hráčů  
s názvem AKUNA BADMINTON CUP 

ve čtyřhrách. Generálním partnerem turnaje je firma 
AKUNA, absolutní špička na trhu s potravinovými doplňky.  
Uzávěrka přihlášek je 12. března 2010.  
Bližší informace najdete na www.sobsa.cz 

POZVÁNKA 

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 
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